
Kallódó emberek mentői

Parlamenti kabátcserék
Változott a vándorlás iránya

Ellentétes irányt vett és alaposan felgyorsult a parla
mentben a képviselők -  törvényalkotással nem össze
függő -  tevékenysége. Míg három évvel ezelőtt jel
lemzően az ellenzék padsoraiból ültek át honatyák a 
kormánykoalíció pártjainak frakcióiba, addig most 
másfajta mozgásnak, ellentétes irányú átülési kísérle
teknek lehetünk szemtanúi. Lantos Gabriella az eb
ből a szempontból két legnagyobb „célpárt” képvise
lőivel, Kuncze Gáborral (SZDSZ) és Kövér László
val (Fidesz) készített interjút e jelenség előnyeiről, 
illetve veszélyeiről.

-  Mi az SZ D S Z  álláspontja az átülésekkel 
kapcsolatban?

KUNCZE GÁBOR: A m ikor tő lünk  ültek 
á t m ás p á rto k b a , ak k o r sem helyeseltük az 
ilyenfajta politikusi m ag atartás t. A vélem é
nyünk m ost sem vá ltozo tt, am ikor a k o r
m ánypártiak  az  ellenzéki p á rto k  felé m ozog
nak. B ennünket is több  képviselő m egkere
sett, jelezve esetleges átülési szándékát, az 
SZ D SZ  azonban  m ind ez ideig nem k ö tö tt 
ilyen m egállapodásokat.

B éke három  év után?

■
 -  Akik önöket megkeresték, mind kor

mánypárti képviselők voltak?
-  Az ilyesmit többnyire  ko rm ánypárti kép

viselők kezdem ényezik. Á lta lában  ezek nem 
d irek t jelzések, hanem  folyosói beszélgetése
ken, bizottsági üléseken elhangzó jelzések, 
hogy esetleg m egfonto lnák  egy m ásik frakció
ba jelen esetben esetleg az S Z D SZ  frakció já
ba -  az  át ülést.

-  És mi az oka annak, hogy önök nem tart
ják ezt kívánatosnak? Politikai vagy pedig 
egyszerűen morális megfontolásaik van
nak?

-  A zt ta rtan án k  szerencsésnek, ha azok a 
képviselők, akik  úgy gondo lják , hogy nincs 
m ár helyük a M agyar D em okra ta  F ó ru m b an
-  vagy azért, m ert k izárták  őket, vagy azért, 
m ert nem  indítják  őket a  következő válasz tá
sokon , vagy m ert nem  értenek  egyet az  M D F  
politizálásával lem ondanának  a  m an d á tu 
m ukról, és 94-ben, az  á lta luk  ú jonnan  válasz
to tt p á rt színeiben kísérelnének meg visszajut
ni a parlam entbe. Ez volt a do log  elvi m egkö
zelítése. H a azonban  gyakorla ti szem pontból 
nézem az ügyet, ak k o r további problém ák 
vetődnek fel. Egy olyan p árt szám ára, am e
lyik szám os helyi szervezettel rendelkezik a 
kü lönböző  választószervezetekben, p rob lé
m ákat okozhat egy M D F-es képviselő esetle
ges átülése, hiszen az  illető eddig három  éven 
keresztül harcban  állt a helyi szervezettel, h á 
rom  éven keresztül szem ben állt a p a rlam en t
ben a Szabad D em o k ra ták  Szövetségével és 
hom lokegyenest m ás vélem ényeket képviselt, 
m in t mi. Szóval, nehezen tudnám  m eggyőzni 
ak á r a frakció tag ja it, a k á r  a helyi szervezete
ket, hogy m ost hirtelen m egváltozott az  illető

véleménye, és szám unkra  az a  tovább iakban  
m ár elfogadható . Term észetesen lehetséges, 
hogy egy-egy esetben ez aló l kivételt tehetünk , 
de erre m ost nem igen lá tok  esélyt.

I
-  Vajon az önök álláspontja az SZ D SZ -be  
kívánkozó képviselők számára is nyílvánva- 
ló-e, vagy pedig amit most mondott, az vol
taképp nekik szóló üzenet?

-  N em  üzenet, hanem  vélemény. A  nagyon 
sok á tü lő  ugyanis zavarossá teszi egy ad o tt

K uncze G ábor: .N e m  h e ly ese ljü k  az ilyenfajta  
politik usi m agatartást"

pártró l a m ár k ia lakult képet, és a választó- 
po lgár nem  igazán érti, hogy ennyi, a  vélemé
nyét m egváltoztató , ennyi politikai értelem 
ben k ab á to t váltó  em ber hogy já ru l hozzá 
ahhoz, hogy egy p á rt m egőrizze azt a képet, 
am it k o ráb b an  k ia lak íto tt m agáról.

S avanyú a sző lő

I
-  Vajon stratégiai megfontolások mozgat- 
ják-e a Fideszt, amikor a legnagyobb befo
gadó párttá válik?

KÖVÉR LÁSZLÓ : Azt hiszem, nem te
k in thető  stratégiai m egfonto lásnak  az, ha 
m inden  olyan értékes em bert szeretnénk meg
m enteni a jövő  politikai élete szám ára, aki 
nem áll távol a Fidesz szellemiségétől és po liti
kai kvalitása it így vagy úgy eddig m ár bizo
nyíto tta .

I
-  Meglep, amit mondott, mert ebből az kö
vetkezik, hogy önök elsősorban szamaritá
nus intézményként működnek, tehát a kalló
dó emberek mentésével foglalkoznak.

-  N em , nem így van. Term észetes érdeke 
ugyanis a F idesznek, hogy olyan em berek e rő 
sítsék, akik  ta lán  nem csak a Fidesz, hanem  a 
közvélem ény szám ára is értéket jelentenek.

I
-  Az vajon nem befolyásolta-e önöket, hogy 
ez a két képviselő három éven keresztül 
olyan kérdésekben is határozottan a kor
mánykoalíció mellett szavazott, amelyek 
felkavarták a közvéleményt? Néhány nap
pal ezelőtt egy tévéinterjúban ezt úgy minő
sítette, hogy ilyen a frakciófegyelem. Ez 
akkor elvi kérdésnek tűnt. Miért változott 
meg az álláspontja az ilyen típusú szavazá
sokról?

-  Ki nem m ondva Elek István személyéről 
kérdez. Ő  m indaddig  a legnagyszerűbb liberá
lis, a legnagyszerűbb jellem  és a legnagysze
rűbb  dem o k ra ta  volt, am íg az M D F -en  belül 
ült, és am íg fel lehetett m u ta tn i álta la  „a  jó  
M D F -es” p ro to típusá t. A bban  a p illanatban , 
am ik o r ez az em ber oda ül, ahol a helye m eg
ítélésem szerint kezdetektől fogva lett volna, 
vagyis a F idesz-frakcióba, a b b an  a p illanat
ban hirtelen előkerülnek olyan régi ügyek, 
olyan régi, ak k o rib an  nem igen feszegetett er
kölcsi aggályok, am ikből én csak azt a követ
keztetést tudom  levonni, hogy itt egyeseknek 
savanyú a szőlő. Ami pedig a frakciófegyel
met illeti, szerintem  az a képviselő, aki nem 
tud kom prom isszum okat kö tn i, aki nem ké
pes igazodni ah h o z  a csapathoz , am elyikben 
já tsz ik , annak  ta rtó san  nem lehet helye sem 
milyen politikai életben, semmilyen p ártban , 
m ert egyszerűen az  k iszám íthata tlanná  teszi 
m agát. A z ilyen képviselők a közvélem ény 
szem ében k iszám íthata tlanná  teszik az t a p á r
to t, am elyikben ülnek. T ehát ha úgy tetszik, 
szerintem  nem  feltétlen és nem  abszolú t érte 
lem ben, de a frakciófegyelem  igenis érték.

I
-  Hogyan lehet olyan képviselőket indítani 
a választásokon, akik valamikor valamelyik 
másik frakció oszlopos tagjai voltak? Ho
gyan lehet például elhitetni róluk az embe
rekkel, hogy ők most már ide tartoznak?

■



-  Természetesen nehezen, de ez a két képvise
lőre tartozik.

■
 -  Nem a Fideszre? Önöknek ezzel nem lesz 

gondjuk?
-  Amennyiben indulnak, természetesen ne

künk is lesz gondunk, de mi ezt megfontoltuk.

I
-  Nem találja mégis elgondolkodtatónak, 
hogy a parlamenti ciklus első részében elsősor
ban az ellenzékből a kormánypárt felé indult 
meg a képviselők áramlása, aztán ez megállt, 
most pedig megindult visszafelé? Szóval, nem a 
hatalommal való kacérkodás játszik itt mégis 
szerepet?

-  A hozzánk á tü lők személyét ismerve teljes 
mértékben kizárom , hogy bármiféle ilyen szán
dék állna a dolog hátterében. A nnál is kevésbé, 
mivel ezek a képviselők nem tám asztottak és nem 
is tám aszthattak  olyan feltételeket, amelyek a 
karrierjükkel lennének összekapcsolhatók.

I
-  De nemcsak erről a két képviselőről beszé
lünk. Ön úgy nyilatkozott, hogy vannak itt még 
más jelöltek is, akikről nem kíván szólni. Róluk 
tényleg nem kíván beszélni?

-T én y leg ...

I
— Szóval, vannak más jelentkezők is. Ú gy tű
nik, hogy a Fidesz most egy befogadó párt sze
repét vállalja fel, vagyis önöknek még meg kell 
birkózniuk azzal a ténnyel, hogy sokan akar
nak a Fidesz ernyője alatt politikai karriert csi
nálni.

-  Azt hiszem, ezzel eddig is elég jó l m egbirkóz
tunk, m iután nem m indenkit vettünk át, aki ed
dig egyértelműen vagy burkoltan jelezte, hogy 
szeretne átülni a  Fidesz frakciójába.

-  Ómolnár Miklósról beszél?
-  Én szándékosan nem személyekről beszélek, 

azoknak az em bereknek az érdekében, akiknek a 
neve így vagy úgy szóba került a  Fidesz-frakció- 
ban. Eddig négy képviselő ült át, és szerintem ez 
nem olyan m agas szám, hogy bármiféle spekulá
cióra adhatna okot.

 -  Önöknek egyébként miért van szükségük ar-

Kövér László: „Aki nem  tud  
ko m p ro m isszu m o k a t kötn i, sem m ily en  pártba  
n em  való"

r
a, hogy politikailag „bejáratott" neveket átve
gyenek ? A korábbi nyilatkozataik úgy szóltak, 
hogy a Fidesz nem küzd kádergondokkal, any- 
nyi képviselőjelöltet állíthat helyben, amennyit 
csak akar. Most mégis gond lenne?

-  Nem, nincs gond. Amennyiben gond van, 
akkor az az, hogy hol indítsuk egyáltalán ezeket 
az em bereket. Hiszen ahol korábban  indultak, 
ott m á r van képviselőjelöltünk, és az ő indításuk
ról nem szándékozunk lemondani. M ásrészt pe
dig bár nem ez a  válogatás szem pontja -  termé
szetesen örülünk, ha olyan képviselő ül a frakció
ban, akinek a képességei mellett az ismertsége 
sem elhanyagolható.

Haza a Fideszbe

-  Egyes politikai elemzők azt mondják, hogy 
gondja lesz a Fidesznek azzal, ha az átülések 
folytán olyan típusú gyűjtőpárttá válik, ami
lyen az M DF volt, hiszen ezzel az M DF a saját 
sírját ásta meg. A Fidesznek sem lesz könnyű 
dolga akkor, ha mindenféle politikai erőt, ame
lyik a nemzeti és a liberális eszmék összebékíté- 
sén munkálkodik, befogad...

-  Ez annál is érdekesebb, mivel a Fidesz meg
alakulása ó ta  a nemzeti és a liberális összebékíté- 
sén m unkálkodik. Ilyen értelemben azok az em 
berek, akik ezzel a  szándékkal jönnek a Fideszbe, 
hazajönnek.

I
-  De a kérdés mégiscsak az: nem tartanak-e 
attól, hogy most önök lesznek az a gyűjtőpárt, 
amilyen az M DF volt?

-  Én egyáltalán nem tartok ettől. A Fidesz m ár 
a választásokra egységes szellemiségű és értékvilá- 
gú párttá  vált. A Fideszbe más pártokból bekerült 
emberek értékeit tekintve pedig azt kell m ondjam, 
hogy ők a Fidesz politikáját meghatározó több
séghez tartoznak és tartoztak akkor is, am ikor 
még nem voltak a Fidesz-frakció tagjai.
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